

Die Hessische Ministerin für Bundes- und Europaangelegenheiten
Lucia Puttrich

und die

Heinrich-Böll-Stiftung Europäische Union

laden ein zu einer Diskussionsveranstaltung

„Regionale Erneuerbaren-Kooperation im Rahmen der 2030-Ziele“

am Donnerstag, 1. Oktober 2015, von 15:00 bis 17:00 Uhr mit anschließendem Empfang
in die Vertretung des Landes Hessen bei der Europäischen Union, 21, Rue Montoyer, 1000 Brüssel

Diese Veranstaltung steht unter der Schirmherrschaft des Luxemburger Vorsitzes des Rates der
Europäischen Union.

Begrüßung

Friedrich von Heusinger

Leiter der Vertretung des Landes Hessen bei der Europäischen Union

Einführung

Klaus Linsenmeier

Büroleiter der Heinrich-Böll-Stiftung Europäische Union

Vorstellung der Studie

Driving regional cooperation forward in the 2030 renewable energy framework

Dr. Corinna Klessmann

Principal Consultant Politikdesign und -evaluierung, Ecofys

Podiumsdiskussion I

Regionale Erneuerbaren-Kooperation als Bindeglied: Welche Rolle für die Bürger?

Welche Rolle für die EU?

Tom Eischen

Generaldirektor Energie, Wirtschaftsministerium, Luxemburg

Marie Donnelly

Direktorin, Generaldirektion Energie, Europäische Kommission

Claude Turmes

Mitglied des Europäischen Parlaments

Podiumsdiskussion II

***Wie kann man regionale Kooperation fördern, um die europäische Zielsetzung für mehr
Erneuerbare zu erreichen?***

Dirk Hendricks

Senior Policy Advisor, EREF (European Renewable Energies Federation)

Susanne Nies

Corporate Affairs Manager, ENTSO-E

(European Network of Transmission System Operators for Electricity)

Frederic Deloof

Benelux Secretariat/Pentalateral Forum, Generalsekretariat

Moderation

Sonja van Renssen

Freie Journalistin

Simultanverdolmetschung Deutsch/Englisch.
U.A.w.g. per Email an kathrin.glastra@eu.boell.org

EINLADUNG

INVITATION

The Minister for Federal and European Affairs of the State of Hessen
Lucia Puttrich

and the

Heinrich-Böll-Stiftung European Union

cordially invite you to a panel discussion round on

"Driving regional cooperation forward in the 2030 renewable energy framework"

On Thursday, 1 October 2015, 15:00 – 17:00, followed by a *vin d'honneur*
at the Representation of the State of Hesse to the European Union, 21, Rue Montoyer – 1000 Brussels

This event takes place under the patronage of the Luxembourg Presidency of the Council of the
European Union.

Welcome

Friedrich von Heusinger

Director of the Representation of the State of Hessen to the European Union

Introduction

Klaus Linsenmeier

Director of the Heinrich-Böll-Stiftung European Union

Presentation of the study

Driving regional cooperation forward in the 2030 renewable energy framework

Dr. Corinna Klessmann

Principal Consultant for Policy Design and Evaluation, Ecofys

Panel discussion I

Regional RES cooperation as a linchpin: Which role for the citizen? Which role for the EU?

Tom Eischen

Director General Energy, Ministry of the Economy of Luxembourg

Marie Donnelly

Director, DG Energy, European Commission

Claude Turmes

Member of the European Parliament

Panel discussion II

How to foster regional cooperation to meet the European ambition for more RES?

Dirk Hendricks

Senior Policy Advisor, EREF (European Renewable Energies Federation)

Susanne Nies

Corporate Affairs Manager,

ENTSO-E (European Network of Transmission System Operators for Electricity)

Frederic Deloof

Benelux Secretariat/Pentalateral Forum, General Secretariat

Moderation

Sonja van Renssen

Freelance journalist

Simultaneous interpretation into English/German.
RSVP by e-mail: kathrin.glastra@eu.boell.org

Hintergrund

Die europäischen Institutionen haben alle mehrfach zu regionaler Kooperation im 2030 Klima- und Energierahmen und der Energieunion aufgerufen. Die aktuelle luxemburgische Präsidentschaft des Europäischen Rates unterstreicht die Notwendigkeit regionaler Kooperation und hat bereits eine Methodologie für die Erstellung der nationalen Pläne vorgestellt, um die Klima- und Energie-Ziele der EU zu erreichen. Regionale Erneuerbaren-Kooperation bietet viel unerschlossenes Potential, um die Lücke zwischen rein nationalen Erneuerbaren-Politiken und einer Europäisierung von Erneuerbaren zu schließen.

Wie kann regionale Erneuerbaren-Kooperation dazu beitragen, das EU-weite Ziel von "mindestens 27%" erneuerbarer Energiequellen im Energiemix bis 2030 zu erreichen oder gar zu übertreffen? Welche Formen der regionalen Erneuerbaren-Kooperation gibt es und welche sollten weiterentwickelt werden? Wie kann regionale Kooperation gefördert und weiter gestärkt werden, um die europäische Zielsetzung für erneuerbare Energien zu erreichen?

Diesen Fragen geht eine Studie nach, welche die Heinrich-Böll-Stiftung bei Ecofys in Auftrag gegeben hat. Die Ergebnisse werden erstmalig bei dieser Podiumsdiskussion vorgestellt, um so einen wichtigen Beitrag zur aktuellen Debatte der Erneuerbaren-Zukunft in der EU zu leisten. Die Studie "*Driving regional cooperation forward in the 2030 renewable energy framework*" analysiert, welche Formen der Kooperation entwickelt werden können und inwiefern regionale Kooperation einen effektiven Beitrag zu einer Europäischen Energiewende leisten kann, sowohl aus „top-down“ wie auch aus „bottom-up“-Perspektive. Die Schlüsselergebnisse werden anschließend mit verschiedenen ExpertInnen der EU-Institutionen sowie InteressenvertreterInnen diskutiert.

Background

The European institutions have all repeatedly called for regional cooperation in the context of the 2030 climate and energy framework and the Energy Union debate. The current Luxembourg Presidency of the Council of the European Union emphasises the need for regional cooperation and has presented a methodology for drafting national plans in order to reach the EU's climate and energy targets. Regional renewables cooperation offers a lot of untapped potential to effectively bridge the gap between national renewables policies and a Europeanised approach to renewables deployment.

To what extent can regional renewables cooperation contribute to reach or even exceed the European-level target of "at least 27%" renewable energy sources by 2030? Which forms of regional renewables cooperation work well and which ones should be explored further? How can regional cooperation be fostered and further strengthened to meet the European ambition for renewables in the 2030 framework?

These questions are explored in a report commissioned by the Heinrich-Böll-Stiftung European Union and written by Ecofys. The findings will be presented for the first time at this panel discussion in order to make a timely contribution to the ongoing policy debate on the EU's renewables future. The report "*Driving regional cooperation forward in the 2030 renewable energy framework*" analyses what types of cooperation could develop and explores how regional cooperation can effectively contribute to a European energy transition, both from a bottom-up and a top-down perspective. The key results will be discussed with representatives from the European institutions as well as different stakeholders.